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ACTA DE LA SESSIÓ DEL PLE DE L’AJUNTAMENT 
DE TORROELLA DE MONTGRÍ 

 
 
IDENTIFICACIÓ DE LA SESSIÓ 
 
Núm.: 6/2016 
Caràcter: ordinària  
Data: 5 de maig de 2016 
Convocatòria: primera 
Horari: de 20 h a 22.40 h 
Lloc: auditori de Can Quintana 
 
 
ASSISTENTS 
 
Sr. Jordi Cordon i Pulido, alcalde (CiU) 
Sr. Josep Maria Rufí i Pagès, primer tinent d’alcalde (ERC-JUNTS) 
Sra. Sandra Bartomeus i Vicens, segona tinenta d’alcalde (ERC-JUNTS) 
Sra. Núria Bosch i Gelmà, tercera tinenta d’alcalde (CiU) 
Sr. Francesc Puig i Bagué, regidor (CiU) 
Sr. Joan Ramon Aladid i Llanas, regidor (CiU) 
Sr. Marc Calvet i Martí, regidor (ERC-JUNTS) 
Sr. Jordi Regincós i Isern, regidor (ERC-JUNTS) 
Sr. Jordi Colomí i Massanas, regidor (UPM) 
Sr. Josep Martinoy i Casademont, regidor (UPM) 
Sra. Roser Font i Pi, regidora (UPM) 
Sr. Robert Huertas i Huertas, regidor (CUP-PA) 
Sr. Carles Ventura i Sánchez, regidor (CUP-PA) 
Sra. Sílvia Comas i Batista, regidora (L’EST) 
Sra. Alexandra Pibernat i Busquets, regidora (L’EST) 
Sr. Gregori Sarquella i Subirós, regidor (COET) 
Sra. Gemma Farreró i Pujades, regidora (COET) 
Sr. Jordi Estragó i Castelló, interventor accidental 
Sr. Pere Serrano i Martín, secretari  
 
 
Comprovat que el quòrum dels assistents compleix allò que estableix l’article 98.c) del Decret 
legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim 
local de Catalunya, el Sr. alcalde obre la sessió, declarada pública, per tractar els assumptes 
inclosos en l’ordre del dia de la convocatòria: 
 

A) Part resolutiva  
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1. Lectura i aprovació de l’acta de la sessió núm. 5/2016, de 7 d’abril. 
  

2. Ratificar la renovació dels càrrecs d’un vocal i de tresorer entre els membres de la 
Junta del Patronat de la Fundació Hospital-Asil de Pobres i Malalts de Torroella de 
Montgrí. Exp. A113.1-4/16 (Secretaria). 
 

3. Aprovar la modificació de les normes que regeixen el Consell Sectorial de la Salut de 
l’Ajuntament de Torroella de Montgrí. Exp. A112.1-4/15 (Secretaria). 

 
4. Aprovar la moció presentada per l’Associació Catalana de Municipis, el Fons Català 

de Cooperació al Desenvolupament i la Federació de Municipis de Catalunya en 
contra de l’acord entre la Unió Europea i l’Estat de Turquia. Exp. A120.1-5/16 
(Secretaria). 

 
5. Aprovar la moció presentada pel Partit Animalista contra el Maltractament Animal 

(PACMA) per tal de declarar Torroella de Montgrí com a vila lliure de correbous. Exp. 
A120.1-9/16 (Secretaria). 
 

6. Aprovar la moció institucional de l’Ajuntament de Torroella de Montgrí presentada per 
tots els grups municipals en suport a la conca del Ter, a la recuperació del cabal 
ecològic i la reducció del transvasament. Exp. A120.1-11/16 (Secretaria). 

 
7. Aprovar la moció institucional de l’Ajuntament de Torroella de Montgrí presentada per 

tots els grups municipals en suport als ajuntaments investigats per l’Audiència 
Nacional i al dret a decidir. Exp. A120.1-7/16 (Secretaria). 

 
8. Aprovar la moció presentada pel grup municipal CUP-PA denominada “Fem un pas 

més cap a la independència, sense por”. Exp. A120.1-6/16 (Secretaria). 
 
9. Aprovar la moció presentada pels partits de l’oposició (UPM, CUP, L’EST I COET) en 

defensa d’un espai per a gossos a la platja de l’Estartit. Exp. A120.1-10/16 
(Secretaria). 

 
10. Donar compte de l’execució pressupostària de l’Ajuntament del període gener-abril de 

2016. Exp. G106.1-1/16 (Serveis Econòmics). 
 
11. Donar compte del nomenament de personal per màxima urgència. Exp. D103.4-1/16 

(Secretaria). 
 
12. Donar compte de la sentència dictada pel Jutjat Contenciós Administratiu núm. 1 de 

Girona en el marc del recurs contenciós administratiu núm. 422/2015, interposat per 
Mohamed Amyay. Exp. E106.1-3/16 (Secretaria). 
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13. Donar compte de la interlocutòria dictada pel Jutjat Contenciós Administratiu núm. 1 
de Girona en el marc del recurs contenciós administratiu núm. 288/2015, interposat 
per Noelia Cenizo Turró i Mapfre Seguros Generales, Compañía de Seguros y 
Reaseguros SA. Exp. E106.1-15/15 (Secretaria). 

 
14. Donar compte del programa de Teatre, Música i Arts Escèniques per a centres 

d’ensenyament, curs 2015-2016. Exp. P112.1-19/16 (Espai Ter). 
 

15. Assumptes urgents. 
 

B) Part de control 
 

16. Donar compte dels decrets de l’Alcaldia i de les regidories delegades del núm. 588 al 
núm. 852, corresponents al període comprès entre el 16 de març de 2016 i el 15 
d’abril de 2016. 

 
17. Precs i preguntes. 

 
 
DESENVOLUPAMENT DE LA SESSIÓ 
 
A) PART RESOLUTIVA  
 
1. LECTURA I APROVACIÓ DE L’ACTA DE LA SESSIÓ NÚM. 5/2016, DE 7 D’ABRIL 
 
D’acord amb el que disposa l’article 91.1 del Reglament d’organització, funcionament i règim 
jurídic de les entitats locals (ROF), aprovat pel Reial decret 2568/1986, de 28 de novembre, el 
senyor alcalde cedeix la paraula al senyor secretari, que pregunta si algun membre de la 
Corporació ha de formular alguna observació a l’acta de la sessió que s’ha distribuït amb la 
convocatòria.  
 
Sotmesa a votació l’acta, aquesta s'esmena en la votació del Sr. Martinoy referent a la moció 
presentada per la CUP per declarar Felip VI persona non grata a Torroella de Montgrí i l’Estartit, 
en el sentit que el seu vot va ser a favor. 
 
Feta aquesta esmena, l’acta de la sessió núm. 5/2016, de 7 d’abril, s'aprova per majoria 
absoluta (vot favorable de tots els membres del Ple, excepte de la Sra. Sandra Bartomeus, 
perquè no va assistir-hi).  
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2. RATIFICAR LA RENOVACIÓ DELS CÀRRECS D’UN VOCAL I DE TRESORER ENTRE ELS 
MEMBRES DE LA JUNTA DEL PATRONAT DE LA FUNDACIÓ HOSPITAL-ASIL DE POBRES I 
MALALTS DE TORROELLA DE MONTGRÍ. EXP. A113.1-4/16 (SECRETARIA) 
 
A petició del Sr. alcalde, el secretari llegeix el dictamen de la Comissió Informativa 
d’Administració i Serveis Generals de 28 d’abril de 2016, el qual es transcriu íntegrament a 
continuació: 
 
«Vist l’acord adoptat pel Patronat de la Fundació Privada Hospital-Asil de Pobres i Malalts de 
Torroella de Montgrí el 14 de juliol de 2015, pel qual se sol·licita a aquest Ajuntament que  
ratifiqui la renovació del càrrec de vocal, per un termini de 4 anys més, i la reassignació del 
càrrec de tresorer al Sr. Jaume Prat Feliu. 
 
Atès el que disposa l’article 17 dels Estatuts de la Fundació Privada Hospital-Asil de Pobres i 
Malalts de Torroella de Montgrí. 
 
Per tot això exposat, aquesta Comissió proposa al Ple l’adopció del següent acord: 
 
1r. Ratificar la renovació del càrrec de vocal, per un termini de 4 anys més, i la reassignació del 
càrrec de tresorer al Sr. Jaume Prat Feliu. 
 
2n. Notificar aquest acord al Patronat de la Fundació Privada Hospital-Asil de Pobres i Malalts 
de Torroella de Montgrí». 
 
Votació: la proposta queda aprovada per unanimitat.  
 
 
3. APROVAR LA MODIFICACIÓ DE LES NORMES QUE REGEIXEN EL CONSELL SECTORIAL 
DE LA SALUT DE L’AJUNTAMENT DE TORROELLA DE MONTGRÍ. EXP. A112.1-4/15 
(SECRETARIA) 
 
A petició del Sr. alcalde, el secretari llegeix el dictamen de la Comissió Informativa de Serveis a 
les Persones de 28 d’abril de 2016, el qual es transcriu íntegrament a continuació: 
 
«Vist que el Ple, en la sessió ordinària de 5 de novembre de 2015, va aprovar la creació del 
Consell Sectorial de la Salut de l’Ajuntament de Torroella de Montgrí, així com les seves normes 
de composició i funcionament.  
                                                                                                                                                           
Atès que en el plenari de constitució del Consell Sectorial de la Salut, celebrat el 9 de març de 
2016, es va proposar modificar d’alguns apartats de les esmentades normes referents a la 
composició de l’òrgan.  
 
Vist l’informe de l’Àrea de Medi Ambient i Salut, de data 22 de març de 2016. 
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Per tot això exposat, es proposa al Ple l’adopció del següent acord: 
 
1r. Aprovar la modificació de les normes que regeixen la composició i funcionament del Consell 
Sectorial de la Salut de l’Ajuntament de Torroella de Montgrí en els termes següents: 
 

- Apartat 5.b).c.viii: s’elimina la limitació del nombre de representants de les entitats del 
camp de la salut que formaran part del Consell, com a vocals.  
 

Quedarà redactat tal com segueix: “Un representant de cadascuna de les associacions i 
entitats que tinguin com a objectiu principal d’actuacions i programes en el camp de la 
salut, legalment constituïdes i registrades al Registre Municipal d’Entitats, a proposta del 
regidor/a responsable de Salut”. 

 
- Apartat 5.b).c.ix: s’elimina la limitació del nombre de representants de les empreses de 

l’àmbit de la salut que formaran part del Consell, com a vocals. 
 

Quedarà redactat tal com segueix: “Un representant de cadascuna de les empreses de 
Torroella de Montgrí de l’àmbit de la salut, a proposta de l’Oficina de Promoció 
Econòmica”. 

 
- Incloure un nou apartat, que serà el 5.b).e., que dirà el següent: “Un dinamitzador de 

referència municipal, tècnic de participació, amb veu, però sense vot”. 
 
2n. Publicar aquest acord al BOP de Girona, de conformitat amb l’article 60 de la Llei 30/1992, 
de 26 de novembre, de règim jurídic de les administracions públiques i del procediment 
administratiu comú. 
 
3r. Notificar aquest acord als interessats, de conformitat amb l’article 58.1 de la Llei 30/1992, 
de 26 de novembre, de règim jurídic de les administracions públiques i del procediment 
administratiu comú, i a l’Àrea de Medi Ambient i Salut». 
 
Votació: la proposta queda aprovada per unanimitat. 
 
 
4. APROVAR LA MOCIÓ PRESENTADA PER L’ASSOCIACIÓ CATALANA DE MUNICIPIS, EL 
FONS CATALÀ DE COOPERACIÓ AL DESENVOLUPAMENT I LA FEDERACIÓ DE MUNICIPIS 
DE CATALUNYA EN CONTRA DE L’ACORD ENTRE LA UNIÓ EUROPEA I L’ESTAT DE 
TURQUIA. EXP. A120.1-5/16 (SECRETARIA) 
 
A petició del Sr. alcalde, el secretari llegeix el dictamen de la Comissió Informativa 
d’Administració i Serveis Generals de 28 d’abril de 2016, el qual es transcriu íntegrament a 
continuació: 
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«El passat 18 de març el Consell Europeu va prendre un acord que vulnera la legislació que 
protegeix les persones refugiades i posa en joc els drets humans. El Fons Català de Cooperació 
al Desenvolupament, la Federació de Municipis de Catalunya i l’Associació Catalana de 
Municipis, que aglutinen els municipis catalans i institucions supramunicipals que treballen 
conjuntament per la solidaritat, la pau i els drets humans, rebutgen aquest acord que no 
respecta el Dret Internacional.  
 
Lluny d’aquesta decisió presa pels caps d’estat, els ajuntaments i les institucions 
supramunicipals estan donant suport a les persones refugiades en ruta, a través de la 
campanya del Fons Català i estan treballant per a la seva integració quan arribin als municipis 
catalans, com expressa el president de la Generalitat de Catalunya, Molt Honorable Sr. Carles 
Puigdemont, en la seva carta al comissari de Migracions de la UE del passat 15 de març, en la 
qual afirma que Catalunya està preparada per acollir al voltant de 4.500 refugiats.  
 
A la cimera entre els estats de la Unió Europea i Turquia, prèvia a aquest acord, lluny de trobar 
una sortida que garanteixi el respecte dels drets humans i compleixi amb l’obligació dels estats 
d’acollir les sol·licitants d’asil, la Unió Europea va acordar l’externalització de fronteres i la 
subcontractació d'aquestes responsabilitats a l’Estat turc, com ja hem vist a la frontera sud de 
Ceuta i Melilla amb el Marroc o amb els Centres d’Internament per a Estrangers fora de territori 
comunitari, a canvi de 3.000 milions d’euros addicionals a partir del 2018 –a banda dels ja 
assignats fins al 2017–, la liberalització de visats i avançar en la negociació de l’adhesió de 
Turquia a la UE.  
 
La solució que ha trobat Brussel·les per gestionar l’arribada de centenars de milers de persones 
que fugen de la guerra, de la misèria i d’altres tipus de persecucions és triple. Primer, evitar que 
trepitgin sòl europeu amb l’increment de les operacions de control de fronteres exteriors amb la 
participació militar de l’OTAN, segon, acordar l’expulsió a Turquia d’aquells que tot i així puguin 
arribar a les illes gregues jugant-se la vida a la Mediterrània, i tercer, bloquejar la ruta dels 
Balcans cap al nord d’Europa que el 2015 van utilitzar 900.000 persones.    
 
L’entesa que s’assoleix amb Turquia respon exclusivament a la utilització de les polítiques 
migratòries al servei d’una lògica securitària que arrasa amb els suposats valors fundacionals 
europeus de solidaritat i respecte als drets humans. L’execució del text aprovat impedeix a totes 
les persones que arribin de forma irregular a Grècia la possibilitat de sol·licitar l’asil a Europa 
quan no existeix una altra via que no sigui la irregularitat.  
 
Un cop més veiem com la UE parteix d’una premissa falsa: blindar les fronteres d'Europa 
acabarà amb la crisi humanitària a la Mediterrània. Traslladar les persones refugiades i migrants 
a un estat tercer no és acabar amb la crisi humanitària, sinó expulsar-la de territori comunitari, i 
prioritzar les operacions de control i seguretat en lloc de les de salvament a les aigües 
frontereres. Si volem acabar amb el tràfic d’éssers humans i amb les morts a la Mediterrània, 
cal voluntat política garantint vies segures i legals: visats humanitaris, possibilitat de sol·licitar 
l’asil en ambaixades i consolats europeus en els països d’origen i trànsit, etc. 
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Les mesures adoptades són un despropòsit, una mostra més del paper vergonyós que tenen els 
estats i les institucions europees des de l’inici d’aquesta crisi que xoca frontalment amb l’obligat 
compliment de la Convenció de Ginebra i amb l’article 19.1 de la Carta de Drets Fonamentals 
de la UE, segons el qual es prohibeixen explícitament les expulsions col·lectives. 
 
Davant d'una Europa incapaç de donar una resposta adequada garantint condicions dignes a 
totes les persones dins del territori propi comunitari, com veiem a Calais, a Ceuta i Melilla, a 
Dunkerque o a Idomeni, avui ens torna a tocar dir prou a nosaltres, al món local, a la societat 
civil organitzada, i a les ciutadanes i ciutadans d’aquesta Europa que ens fa vergonya i: 
 
Per tot això exposat, es proposa al Ple l'adopció dels acords següents: 
 
1r. Demanar al Congrés que exigeixi al Govern en funcions que bloquegi l'acord entre la Unió 
Europea i Turquia que permetrà tornar a territori turc als refugiats que han arribat a Grècia i que 
tota negociació en el Consell Europeu ha d'estar subjecta al respecte dels drets humans i el Dret 
Internacional. 

 
2n. Reclamar que es garanteixin vies d'accés a la protecció internacional legals i segures en 
països d'origen i trànsit i que el govern espanyol assumeixi la seva responsabilitat acceptant 
íntegrament les quotes de persones reubicades i reassentades que li corresponen. 

 
3r. Denunciar l’expulsió de les ONG que estan treballant en el salvament, l’acollida i 
l’acompanyament de les persones refugiades que estan en ruta a Grècia.   

 
4t. Assegurar el desplegament del Pla de Protecció Internacional a Catalunya, aprovat pel 
Consell de Govern de la Generalitat de Catalunya el passat 28 de gener de 2014, dotant-lo del 
pressupost adequat i suficient per a poder implementar les mesures concretes que en recull, 
que garanteixin una acollida estable i de qualitat. 

 
5è. Manifestar el nostre compromís d’oferir els municipis com a territori d’acollida i protecció. 
Adaptant els plans d’acollida municipal a les necessitats especials de les persones sol·licitants 
d’asil per garantir la seva vida en família i la seva integració.  

 
6è. Donar suport i col·laborar amb les entitats catalanes i xarxes d’entitats que treballin en 
l'acollida i el servei a les persones sol·licitants d’asil.  

 
7è. Definir els serveis i infraestructures que poden oferir els nostres municipis per acollir les 
persones sol·licitants d’asil.  

 
8è. Treballar en la sensibilització i el compromís de la població del municipi per garantir la 
integració de les persones refugiades, creant els vincles i la interacció necessària per prevenir el 
racisme i/o la discriminació, i promoure la cohesió social.   
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9è. Endegar i garantir polítiques municipals de cooperació al desenvolupament amb vocació 
transformadora.  

 
10è. Finalment, fer arribar aquest acord al Fons Català de Cooperació al Desenvolupament, a la 
Federació de Municipis de Catalunya, a l’Associació Catalana de Municipis, a la Generalitat de 
Catalunya, al Govern de l’Estat espanyol i a la Unió Europea».     
 
Intervencions: 
 
Sra. Font: cal donar a la moció la importància que té i dir que estem d'acord amb el seu 
contingut i amb les seves peticions. Hi votarem a favor, i constatar la vergonya que sentim com 
a ciutadans europeus.  
 
Hi ha molts altres conflictes i criem que és una bona ocasió per ratificar la moció que vam 
aprovar en el seu moment declarant-nos com a municipi d'acollida.  
 
Sr. Regincós: també subscrivim la moció, i posar en context l'estat vergonyós de l'estat. Dir que 
es van presentar dos bombers voluntaris i es va veure el drama que hi ha.  
 
Sr. alcalde: en nom de l'Ajuntament i del Govern municipal, Torroella és un dels municipis que 
es va posar a disposició de l'acollida de refugiats. A nivell de poble, per tant, estem a punt, i 
Torroella i Catalunya estarà al costat d'aquestes persones.  
 
Votació: la proposta queda aprovada per unanimitat. 
 
 
5. APROVAR LA MOCIÓ PRESENTADA PEL PARTIT ANIMALISTA CONTRA EL 
MALTRACTAMENT ANIMAL (PACMA) PER TAL DE DECLARAR TORROELLA DE MONTGRÍ 
COM A VILA LLIURE DE CORREBOUS. EXP. A120.1-9/16 (SECRETARIA) 
 
A petició del Sr. alcalde, el secretari llegeix el dictamen de la Comissió Informativa 
d’Administració i Serveis Generals de 28 d’abril de 2016, el qual es transcriu íntegrament a 
continuació: 
 
«Bona tarda i moltes gràcies per la seva atenció. 
 
El Partit Animalista Contra el Maltractament Animal, PACMA, i en el seu nom qui us parla, M. 
Pilar Ferràndiz Jordà, com a coordinadora de les comarques de Girona, 
 
VOLEM EXPOSAR QUE: 
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És la nostra intenció demanar-los que, com a representants en aquest Ajuntament del poble de 
Torroella de Montgrí, que manifestin la seva posició respecte a la continuació o no de l’acte que 
es realitza en aquesta vila en què participen vaquetes (popularment conegudes com 
“vaquilles”). 
 
Com a partit animalista que som, ens mostrem contraris a la utilització d’animals en qualsevol 
acte de divertiment. Els animals no són objectes, són éssers sensibles que senten emocions i 
pateixen. El que per part d’unes persones pot resultar divertit, a ells els pot ocasionar gran 
malestar i estrès. 
 
En el cas que ens ocupa, el correbou, l’animal és conduït, transportat (normalment durant 
moltes hores) i immobilitzat per la força, de tal manera que pateix cops i hematomes, a més 
d’una gran angoixa. 
 
Les persones que intervenen en els correbous, siguem realistes, fan del seu divertiment una 
pràctica de dominació i burla. Saben que l’animal pateix, perquè així ho expressa el propi 
animal, però això no els importa. Un acte no es pot considerar lúdic ni divertit si una de les parts 
no hi està d’acord. Quan la decisió es pren sense tenir en compte la voluntat de l’altra part, 
estaríem parlant d’abús i maltractament. 
 
Històricament, sempre han intentat que aquesta paraula, maltractament, no es vinculi al 
correbou, doncs alguns consideren que si no hi ha sang no hi ha maltractament. Així podríem dir 
que, segons la seva lògica, no es podria parlar de lesions si no hi ha vessament de sang ni de 
trauma psicològic. Malgrat això, tots sabem que el maltractament es pot donar igualment, i fins 
i tot, de manera més cruel. 
 
Sabem també que el correbou va associat a la tauromàquia. Les agrupacions que organitzen 
correbous acostumen a estar connectades amb agrupacions taurines. Només cal fer una ullada 
a les xarxes socials per comprovar que és així. Amb aquesta separació pretenen distanciar-se de 
la tauromàquia per esquivar una prohibició que ha estat assumida pel poble català amb alegria i 
de la qual ens sentim profundament orgullosos. 
 
Molts habitants de Torroella de Montgrí han acudit a nosaltres i ens han manifestat el seu 
malestar pel fet que la ciutat estigui en el mapa del rebuig animalista per permetre una de les 
poques festes amb animals que encara hi ha a Girona. 
 
Saben que hi ha un grup important de gent que defensa el correbou, alguns són els seus veïns 
o companys de feina, no tenen res en contra d’ells. Saben també, però, que els vilatans que el 
rebutgen són molts més, i és de justícia que la seva opinió sigui escoltada. 
 
Torroella és una població molt vinculada al turisme estranger. També ens manifesten la seva 
preocupació, doncs en la majoria de països forans aquestes pràctiques són mal vistes, essent 
durament rebutjades. El que pels organitzadors és una diversió, per moltes persones sensibles 
és abús a un ésser que no pot decidir. 
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Els convidem a fer una reflexió sobre si aquestes pràctiques aporten algun valor positiu a la seva 
població. No creiem que representi gaire benefici econòmics, i, en canvi, sí que creiem que 
general molts de perjudici en relació amb la imatge que projecta. Existeixen altres opcions de 
festivitat que poden ser rendibles econòmicament i, alhora, èticament incontestables. 
 
Un altre aspecte que considerem important és la influència que pot tenir una festivitat basada 
en la crueltat animal en l’educació de la població en general, però sobretot de la mainada. En 
una societat evolucionada, en la que la igualtat i el respecte als més febles és un valor a l’alça, 
suposar que els animals són coses al nostre abast que podem utilitzar per al nostre divertiment, 
sense tenir en compte el que senten, ens trasllada a altres temps foscos, en què altres 
col·lectius no mereixien certs drets. La canalla és molt sensible i aprèn de nosaltres com 
desenvolupar-se dins la societat, imitant comportaments i actituds que més endavant 
condicionaran la seva relació amb altres persones i amb el món en general. L’educació no és 
només una qüestió acadèmica, és present a les famílies, al carrer, amb els veïns, amb els 
animals, etc. Els nens aprenen amb la imitació, no amb la paraula. Els comportaments abusius 
s’integren i es copien. 
 
El moviment animalista és imparable a tot el món, en societats avançades i de progrés, la 
consciència cada vegada té més influència i tot el que ens envolta té un valor i mereix un 
respecte. El grau de protecció dels animals és un indicador clar del nivell de desenvolupament 
dels països. Hem de tenir en compte que molta gent que ens visita prové d’aquests països on el 
moviment ja ha arrelat. Comportaments que fins fa poc eren habituals i estaven normalitzats 
cada cop són més qüestionats. 
 
Vostès tenen l’oportunitat de decidir a quin lloc volen estar, gran part de la seva població està 
demanant ser al costat del benestar animal i del respecte. Avui es pot obrir una finestra al canvi 
cap a un model respectuós, benèvol i, sobretot, que mira al futur i no al passat. 
 
No podem acabar sense fer un esment a la nova Llei de protecció dels animals. 
 
Per una banda, la Llei 22/2015, de 29 de juliol, de modificació de l’article 6 del text refós de la 
Llei de protecció dels animals. Ja al seu inici dóna una clara explicació del que és un animal: 
 
“La normativa catalana sobre protecció dels animals, i específicament l’article 2 del text refós 
de la Llei de protecció dels animals, aprovat pel Decret legislatiu 2/2008, de 15 d’abril, 
reconeix que els animals són éssers vius dotats de sensibilitat física i psíquica, i també de 
moviment voluntari, els quals han de rebre el tracte que, atenent bàsicament les necessitats 
etològiques, en procuri el benestar”. 
 
Una llei molt estudiada i tardana ha reconegut (en el primer paràgraf del preàmbul) dues 
qualificacions referint-se als animals: éssers vius dotats de sensibilitat física i psíquica. Així 
doncs, creuen que en un correbou no es pertorba la integritat tant física om emocional de 
l’animal? 
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I fent referència al Codi Penal, s’ha modificat l’article 337, incloent més especificacions i tipus 
en el delicte de maltractament animal. 
 
La societat marca directrius als legisladors, el poble canvia i la gent pren consciència. Torroella 
de Montgrí no pot girar l’esquena, cal fer un pas endavant cap a una vila lliure de 
maltractament. 
 
I és per això que presentem aquesta proposta d’acord, 
 
Declarar Torroella de Montgrí com a “Vila lliure de correbous”, i expressar aquesta voluntat 
mitjançant la renúncia expressa a continuar organitzant o col·laborant, directa, indirectament o 
per omissió, amb cap tipus de festa o activitat lúdica on s’utilitzin animals vius com a objecte de 
divertiment. 
 
Notificar aquesta decisió del Ple de l’Ajuntament de Torroella de Montgrí al Parlament de 
Catalunya, i sol·licitar que adapti en conseqüència el marc normatiu a aquesta nova realitat. En 
concret, demanant la modificació de l’Annex de la Llei 34/2010, d’1 d’octubre, de regulació de 
les festes tradicionals amb bous per tal d’eliminar la localitat de Torroella de Montgrí de la llista 
actualitzada de municipis on se celebren festes tradicionals amb bous. 
 
Moltes gràcies pel seu interès». 
 
Intervencions: 
 
Sr. alcalde: gràcies, Sra. Sabina, per la defensa de la moció. Dir que hem de ser conscients 
que una moció com aquesta té un context més ampli i que hi ha més aspectes, com 
tradicionals, socials, culturals, etc. Avui no donarà peu a debatre en un ampli context, i li puc fer 
uns dubtes de com està redactada la moció i és lliure de contestar o no.  
En la seva moció, un dels paràgrafs diu que, com a partit animalista, es mostren contraris a l'ús 
d'animals en qualsevol esdeveniment. Això vol dir que estan en contra no només de festes de 
tauromàquia, sinó en contra de totes les festes populars on s'utilitzin animals.  
 
(El Sr. alcalde demana silenci, ja que, en cas contrari, haurà de demanar que es desallotgi la 
sala). 
Continua dient que l'objecte del seu partit és el que s'ha dit, com també eliminar el tema de la 
caça, granges industrials, etc. 
Caldria, també, diferenciar el què és correbou i el què és “vaquetes”. També manifesten 
preocupació per l'educació de la mainada, i trobo que això és agosarat en el segle en què 
estem.  
Estic d'acord quan es fa referència a la llei del 2015 sobre protecció dels animals, que en 
qualsevol activitat festiva que s'utilitzin animals, cal respectar-los.  
I en resposta a la pregunta de si creiem que els correbous pertorben la integritat de l'animal, 
creieu-me que no, en funció dels informes d'experts, tal com diu la llei del Parlament.  
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També cal ser conscients del que pot representar la moció, en sentit de demanar que es 
renunciï a l’organització de qualsevol festa lúdica amb animals.  
 
Sr. Sarquella: bona nit. Ara fa 5 anys, el 2011, l’estiu del 2011, des de COET, ja vam posat de 
manifest d’obrir un diàleg sobre el tema de les vaquetes, així com proposar la realització d’una 
consulta popular. A més la setmana passada, a les comissions informatives, també vàrem 
proposar a tots els grups municipal la realització de la consulta amb la sorpresa que ens vam 
quedar sols i cap partit polític ens va donar suport.  
Els representants de COET no som ni millor ni pitjors, sinó persones com qualsevol altra. Alhora, 
tampoc som una secta com semblen molts partits polítics, amb uns programes estancs i una 
tendència a mantenir la veritat absoluta. Som ciutadans normals que intentem acostar la 
política al poble. Que intentem assolir una  política més participativa, una política basada en 
representar la voluntat del poble i fer sentir la veu de les persones. Com a mostra d’aquest fet, 
treballem dia  a dia per aplicar democràcia absoluta, tant a dins del partit, prenent decisions de 
forma assembleària i representativa, com a fora del partit, proposant la creació de verdaders 
mitjans de participació, com consell de barri, consells de ciutadans per àrees, taules de treball, 
consultes populars, entre altres.   
Precisament en relació amb aquest punt, considerem que les grans decisions municipals, 
aquelles més sensibles, cal que les decideixi el poble mitjançant el seu vot. És per això que 
creiem que s’ha d’acabar amb aquest  sistema polític que només deixa participar als vilatans un 
cop cada quatre anys.  
Com hem comentat, som gent normal, i no tenim la raó absoluta, per tant, no creiem que la nostra opinió 
valgui més que la de qualsevol altra. Considerem que negar aquesta realitat és desconfiar de la gent, 
desconfiar dels sentiments, idees i de les il·lusions de cada ciutadà, i això va en contra de la nostra raó 
d’existir. És per això, que emplacem al poble a votar, perquè sabem que qualsevol decisió del poble 
consolidarà la màxima expressió de la de democràcia.  
Per últim, comentar que en compliment normatiu estricte de la citada moció (o sigui a nivell legal) 
s’haurien d’aturar totes les festes o activitats lúdiques on s’utilitzin animals vius com a objecte de 
divertiment. El que afectaria, també, a altres activitats com per exemple els cavall o el gossos d’atura de 
la Fira Sant Andreu, Doncs voldríem que l’alcalde ens exposés quina és la interpretació que fa en aquest 
punt. Ja que s’està centrant el tema de les vaquetes i no s’explica com afectarà aquest darrer punt de la 
moció al nostre municipi.  
 

Sr. Huertas: la moció que avui es sotmet a debat ens situa a tots en una situació molt 
complicada i delicada. De tot plegat en quedarà el sentit del vot de cadascun dels partits, però 
seria reduir molt la nostra postura a una votació. La CUP-PA vol emetre una valoració de tot 
plegat que és el que ens agradaria, al cap i a la fi, que quedés en la memòria de qui ens 
escolta.  
 
Abans de res, voldríem dir, i així ho vam comunicar a les companyes del PACMA, que trobem 
moltes mancances en aquesta moció. Primer de tot, veiem que es centra especialment en la 
festa de les vaquillas que organitza la Peña San Marcos de Torroella de Montgrí. Ens hagués 
agradat que hi hagués hagut un debat més profund al nostre municipi sobre aquesta temàtica i 
que es centrés en el benestar de tots els animals. Malauradament no ha estat així, aquesta 
moció que avui sotmetem a votació centra els seus esforços en la festa abans esmentada i no 
proposa cap debat sobre altres esdeveniments on s’usin animals. Evidenciem, per tant, que la 
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moció situa al centre del debat una festivitat i una cultura determinada i, en canvi, no situa al 
centre l’animal. Que és el que a nosaltres ens interessa.  
I ens interessa fer aquest debat perquè és el que considerem més honest, perquè no volem que 
d’aquí se’n desprengui la idea que la cultura catalana s’imposa sobre la cultura andalusa. I 
perquè volem que tothom faci renúncies i ens situem en un pla d’igualtat. Perquè ara mateix el 
debat és cultural i no animalista. Fixem-nos, però, que la moció deixa clar en el primer acord 
que l’Ajuntament de Torroella de Montgrí renuncia «a continuar organitzant o col·laborant en cap 
tipus de festa o activitat lúdica on s’utilitzin animals vius com a objecte de divertiment». Aquesta 
frase ens emplaça a fer feina: properament haurem de debatre quines són aquestes festivitats 
que són les que utilitzen animals vius per divertiment. Si avui s’aprova la moció ens obligarà a 
renunciar a totes elles.  
I serà llavors quan posarem sobre les cordes a més d’una persona que diu estar en contra 
d’aquesta festivitat, però, en canvi, no vol renunciar a altres festes on hi participen animals. El 
tema de partida sempre serà el maltractament, però des de la Peña San Marcos afirmen que a 
la seva festa no es maltracta l’animal de la mateixa manera que ho afirmaria un espectador de 
gossos d’atura. I això a nosaltres ens preocupa: sovint a Torroella s’ha criminalitzat la cultura 
andalusa de ser bàrbara, però la nostra no està exempta d’aquestes pràctiques. Deixem el 
debat parlant dels altres i comencem a parlar de nosaltres. En aquests debats etnocèntrics, la 
CUP no vol participar. 
Avancem amb la intervenció fent un resum de tot plegat: per una banda, volem preservar la 
seguretat dels animals, però aquesta moció no és un escenari que ens faci sentir còmodes. 
Malgrat tot, i per començar amb la nostra lluita de declarar Torroella lliure de maltractament 
animal, el nostre vot serà favorable. 
Acabem, ara sí, amb una última reflexió més abstracta. Si fem una completa abstracció de tot 
plegat i mirem el que fem des de fora, veurem com una espècie animal que és l'esser humà 
esclavitza i sotmet a la resta d’espècies i això és barbàrie. Sabem que en la història hi haurà un 
moment en què l'ésser humà deixi d’utilitzar aquestes pràctiques contra els seus companys de 
planeta. La història ens situa en un punt complicat que ens obliga a prendre determinades 
decisions amb valentia per començar aquest camí. 
 
Sra. Comas: En primer lloc, voldria començar fent un matís pel que fa al contingut de la moció. 
El preàmbul i l’exposició parlen clarament que la voluntat de la moció és exclusivament la de fer 
que Torroella esdevingui vila lliure de correbous, i eliminar, en conseqüència, l’espectacle que es 
fa amb vaquetes durant la festa major. Tot i això, el punt primer d’acord pot donar lloc a 
confusions per ser una mica ambigu el seu redactat, i alguna interpretació podria englobar-hi 
qualsevol tipus d’activitat amb animals. És per això que ens vam posar en contacte amb la gent 
del Pacma que ens van confirmar que el punt 1 es refereix exclusivament als correbous com bé 
es diu a l’inici d’aquest punt. Per tant, el nostre vot d’avui i la seva argumentació tracta només 
d’això, si bé al nostre municipi es realitzen una gran diversitat d’activitats amb animals que 
caldrà valorar si són, com diu la moció, “objecte de divertiment”, i si cal mantenir-los o fer 
canvis en aquest sentit. 
A partir d’aquí, doncs, i entrant en el tema de les vaquetes, el cert és que es tracta d’una 
festivitat que durant molts anys s’ha dut a terme al nostre municipi. Però els temps canvien, la 
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societat avança i de vegades cal fer passos endavant per tal d’adaptar les velles costums al 
present. 
Afortunadament cada cop son més les normatives i lleis que vetllen pel benestar dels nostres 
animals. Tot i que l’ésser humà sempre tendeix a considerar-se superior a la resta d’éssers vius, 
hem aconseguit que parlar de maltractament no signifiqui ja només dolor físic sinó també 
psíquic. 
A Catalunya s’han fet durant els darrers anys passos molt importants endavant. Així, l’any 2010 
es prohibia la tauromàquia, no així els correbous, però s’establia una llei que regulava les festes 
tradicionals amb bous. 
La nova legislació determinava que per poder celebrar aquestes festes calia l’aprovació per part 
del ple. 
El 2011 doncs, l’equip de govern entre el qual es trobava el nostre grup, va donar compliment al 
requeriment de la llei, davant d’una sol·licitud de la Penya San Marcos, tràmit que es va fer els 
anys posteriors. 
Tot i que un grup de l’oposició va pronunciar-se en contra i un altre va demanar una consulta, 
en cap moment es va posar sobre la taula una moció o es va engegar una iniciativa cívica per 
forçar un debat i un posicionament institucional que obligués tots els grups a posicionar-se. 
Des de 2011 fins avui, al Ple no s’havia plantejat cap moció concreta ni s’havia fomentat cap 
debat en profunditat sobre la possibilitat d’eliminar les vaquetes, sinó simples intervencions en 
el marc del tràmit de l’aprovació del Ple. 
En aquell moment vam considerar més prudent no obrir una via d’enfrontament al voltant d’una 
festa que, repeteixo, en aquell moment no generava un rebuig social patent. Vam actuar seguint 
criteris de proporcionalitat i responsabilitat, per no obrir una confrontació que no hi havia. 
El Ple, en la seva funció representativa, ha de ser un reflex de la voluntat popular. Si aquest 
debat no existeix al carrer és molt perillós que es fomenti únicament amb finalitats polítiques i 
interessos partidistes. 
Governar implica prendre decisions que, sense atemptar contra la pròpia ètica, ponderi els 
riscos derivats, i per tant és un error engegar discussions que no són al carrer, perquè la cohesió 
social també és un valor fonamental que cal protegir. 
Ara el tema és diferent, pel context de debat generalitzat que hi ha arreu del país i transcendeix 
del municipi, i perquè hi ha una moció concreta que obliga els grups a posicionar-se. No podem 
defugir-ne, i davant d’aquest nou escenari hem obert un debat intern al partit per tal de 
defensar la postura que més bé representi els ciutadans que ens van escollir per ser avui aquí, des 
del respecte a tots els col·lectius i cultures i sempre preservant la cohesió social. 
L’any 1991 ja es va presentar una moció amb el mateix objecte que la d’avui, per tant es tracta 
d’un tema que fa més de 25 anys que preocupa els nostres veïns i veïnes. 
Aquell any, el Ple va aprovar la moció per tal de suprimir les vaquetes amb el vot a favor dels 
regidors de CiU, ERC i LEI. 
Per tant, hem passat 25 anys permetent un espectacle, legislatura rere legislatura, quan la 
voluntat democràtica del nostre municipi era que la suprimíssim. 
Així doncs, tots els que hem governat des de l’any 1991 fins avui ens hem de sentir 
responsables per haver incomplert amb aquell mandat. 
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Avui el Pacma ens dóna l’oportunitat de pronunciar-nos de nou sobre aquest tema, i el vot del 
grup de L’Estartit Som Tots és clarament a favor d’aquesta moció per declarar Torroella vila lliure 
de correbous. 
Sabem que aquesta decisió pot comportar el malestar dels organitzadors i persones que durant 
anys hi han participat, però cal fer un pas valent endavant del que tots ens hauríem de sentir 
orgullosos, i serà obligació de tots que aquest cop sí, si la moció prospera, la fem complir. 
Per acabar, volem reiterar el que ja hem dit abans, i és que caldrà posar sobre la taula si  la 
resta d’activitats amb animals que actualment es realitzen al nostre municipi s’han de mantenir 
com estan o cal fer més canvis en aquest aspecte, ja que de ben segur som capaços de buscar 
fórmules de diversió que no requereixin de la participació de cap animal. 
  
Sr. Colomí: Bona nit. Avui, en aquest Ple, toquem un tema complex perquè la nostra decisió 
afectarà sentiments i il·lusions de moltes persones. 
A mesura que ha passat el temps, la sensibilitat social respecte als animals ha anat variant. Fa 
només quaranta anys la majoria de vailets tenien escopetes de balins i es dedicaven a matar 
pardals, simplement per fer punteria. O la matança del porc era una festa de gran contingut 
social i això que era per alimentar tota la família durant una bona temporada... Poc a poc la 
societat ha anat canviant i, és evident, que el respecte als animals ha anat prenent força i és bo 
que sigui així.  
Per tant, nosaltres estem d’acord en el que planteja de fons aquesta moció, el respecte al dret 
dels animals. No en algunes parts concretes. Però en discutim la seva ambigüitat. Tal com està 
redactada no queda clar si és només per a suprimir les vaquetes o si també afectarà tota la 
resta d’activitats en què participin animals, com diu la mateixa moció,  per a “divertiment” dels 
humans.  
Jo em pregunto si avui aprovem aquesta moció, què passarà demà amb les hípiques, per 
exemple? Amb el concurs de gossos d’atura? Amb els cavalls o els animals que fan exhibicions 
per la fira de Sant Andreu? O amb els caçadors?   
Creiem que les decisions com aquesta s’han de prendre amb temps, amb la màxima 
tranquil·litat, i que s’ha de definir exactament de què s’està parlant, generar un debat obert a 
totes les parts on tothom digui la seva i, finalment, portar el tema a una consulta perquè sigui el 
conjunt del poble qui ho decideixi amb tota la informació generada. I que el resultat s’accepti 
democràticament. 
Si no ho fem així, algú es podria plantejar el per què defensem uns animals i no d’altres. O algú 
també es podria arribar a imaginar que aquesta prohibició ve donada més per un problema de 
procedència de les persones organitzadores d’aquests actes que no pas per rés més.  
Si aquesta moció tira endavant i es prohibeixen les vaquetes, per coherència, després poden 
venir moltes altres coses ...  Podem passar ràpidament del tot al res.  
Per tant nosaltres  demanem un debat a fons amb totes les parts implicades i amb 
professionals del sector, com per exemple els veterinaris i alguns dels legisladors que varen 
gestionar la llei al Parlament de Catalunya. 
Penso que no era un debat provocat per una àmplia majoria de torroellencs.   
Si avui en parlem aquí és perquè un partit ho ha decidit com estratègia política, tal i com ens 
varen explicar fa uns dies: comencen per aquí perquè es més senzill, però l’objectiu principal 
són les Terres de l’Ebre. 
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Els nostres vots afectaran moltes persones. Tant si són en un sentit o en un altre. Per això 
pensem que aquestes decisions que toquen fibres i sensibilitats diferents, millor si es fan amb 
debats i consensos previs, que sempre acosten més que separen. Hem de pensar que en el 
nostre municipi hi conviuen cultures diferents que tenen visions molt particulars i d’afecte a les 
seves tradicions.  
Tots tenim amics a tots els costats i surti el que surti, avui algú patirà.  
El que sí tenim clar és que si es pren la decisió de suprimir alguna manifestació d’aquesta mena 
ha de ser perquè tothom entén que estem en un altre punt de la història.  
Alhora que som conscients que la pressió dels animalistes sobre determinades activitats també 
pot convertir el nostre municipi en un referent negatiu. I això tampoc volem que passi. 
Si la majoria d’aquest Ple accepta generar un procés d’estudi i debat a fons, nosaltres hi 
estarem d’acord i hi serem.  
Si la majoria del Ple no accepta obrir aquest debat en profunditat, el meu vot serà negatiu al 
redactat d’aquesta moció i els meus companys s’abstindran. 
 
Sr. Rufí: el mes de juliol de l'any 1991, el Ple de l'Ajuntament de Torroella de Montgrí aprovava 
una moció presentada per ERC, amb el suport de diferents entitats defensores dels drets dels 
animals, amb l'objectiu de convertir la nostra població en municipi protector dels drets dels 
animals. Hi van votar a favor ERC, CiU i LEI. UPM hi va votar en contra. 
En aquests vint-i-cinc anys, el pes dels arguments dels animalistes referits al respecte pels 
animals ha arraconat les raons socioculturals. I ho dic perquè al nostre país, i al nostre poble, la 
interrelació entre pobles i les seves cultures ha estat constant i profitós. Evidentment que cal 
acceptar i assumir tot el que siguin valors enriquidors de la nostra cultura; el que de cap manera 
podem acceptar són aspectes negatius o degradants per a ningú. 
Moltes vegades quan parlem de tradicions les definim com un element cultural, amb una 
mirada conservadora, és a dir com a una transmissió de generació en generació d’una 
determinada activitat i ens oblidem del vessant evolutiu que aporten els  nous temps, les 
necessitats socials i l’adequació a una nova realitat. 
Ho dic perquè les tradicions i les festes no són més que una convenció, una decisió presa en un 
determinat moment de la Història per una determinada generació i que ha anat essent 
assumida i reproduïda per les següents. Però no deixa de ser això, una decisió. 
I les decisions que heretem de generacions anteriors són mutables i modulables a les 
necessitats i la voluntat presents, i defensar el contrari és caure en el conservadorisme i 
l’immobilisme més absolut. Per exemple, creure que cal repensar la festa dels correbous perquè 
en l’actual format ens dóna una mala imatge com a poble no és un atac a ningú. És una opinió 
ben respectable, legítima. Intentar presentar el debat com una confrontació, no és una 
simplificació, és falsejar la realitat. Els que defensem que cal revisar aquesta festa som tant de 
Torroella com els que defensen no fer-ho, i tenim el mateix dret de defensar-ho. 
 
Dit això, celebrem que aquest tema es pugui debatre obertament al Ple amb aquesta moció, tal 
un com va dir en el de març a pregunta d’un dels grups de l’oposició. Cal remarcar que el ple 
està legitimat per les urnes per a prendre decisions polítiques i, per tant, la decisió que es 
prengui avui serà igual de legítima.  
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Ho dic perquè tinc la sensació que alguns dels grups municipals fugen del debat de dues 
maneres. Els uns, apel·lant a la participació ciutadana per no haver de prendre cap 
posicionament. Els altres, per elevació, descontextualitzant la qüestió i diluint-la en un marc 
més ampli de les relacions amb els animals. Però més enllà d’estar més o menys d’acord amb 
matisos de la part expositiva de la moció, els acords que proposa són ben clars. 
I és aquí on no puc separar la meva condició de regidor de la de professional de la Veterinària. 
En el món de la veterinària catalana, aquesta qüestió té un pronunciament majoritari dels meus 
col·legues. A més, voler confondre un espectacle amb animals amb una mostra, exhibició 
d’habilitats, demostració o exposició d’animals és poc precís i incomparable. 
ERC-JUNTS ha estat sempre transparent. Així doncs, la postura del nostre Grup Municipal sobre 
aquest assumpte només pot ser una, que és donar suport a la moció i votar-hi a favor. Les 
raons del nostre posicionament son de sobres conegudes i, de fet, els ja les he anat 
desgranant. Des del nostre grup no som partidaris que al nostre municipi se celebrin 
espectacles basats amb el patiment dels animals. No creiem que ens aporti cap valor que ajudi 
en l’educació dels nostres fills, ni que ens ajudi a ser millors com a comunitat, ni que el 
patiment de cap animal es pugui associar a cap valor positiu que contribueixi al benestar del 
nostre poble. 
Perquè considerem important construir una Torroella com a veritable municipi educador. Un 
concepte que per nosaltres inclou fomentar els valors de respecte a la natura i als éssers vius, 
la cura del medi ambient en totes les seves formes i l'educació basada en el respecte i la 
convivència responsable amb els animals 
Esperem que la votació d'aquest vespre serveixi per donar un pas endavant que els signes dels 
temps ens demanen. Som conscients que és una decisió complexa, però pensem que és la 
millor per a respectar el passat de la nostra Vila i, al mateix temps, pensar i protegir la imatge 
que com a municipi projectem portes enfora. 
ERC-JUNTS estem convençuts que aquesta festa s’acabarà més d’hora que tard i més enllà de 
la votació d’avui. Potser ens hagués agradat d’una altra manera i, de fet, n’hem parlat amb 
responsables de l’entitat insistint en reconvertir l’esdeveniment  cap a la festa, el folklore o la 
gastronomia. Però també creiem fermament que avui tenim una ocasió per girar pàgina. 
L’any passat, dèiem al programa electoral que en un horitzó 2025 treballaríem per un municipi 
capital del Baix Ter, comunicat amb el món, respectuós amb el seu patrimoni, orgullós del seu 
entorn natural i del seu paisatge agrari, un municipi que mira al mar, sostenible i compromès 
amb el canvi climàtic, que recicla, actiu i emprenedor, cohesionat i, també,  un municipi 
respectuós amb els drets dels animals. El nostre vot anirà en aquest sentit. 
El respecte que tenim per l’entorn, l’estima pels animals i per la natura en general són el mirall 
de la nostra manera de ser i de fer i del nostre tarannà com a poble. 
I tot plegat amb una premissa central que no cal perdre mai de vista: primer són les persones, 
després els animals. Una relació estreta en la que cal buscar permanentment l’equilibri. 
 
Sr. Aladid: parlaré en nom de la Penya Sant Marcos i de tots els municipis de Catalunya on es 
fan correbous. Vostès no entenen res de bous. Nosaltres els hem criat i els estimem. Vostès els 
volen abolir i matar i només veuen que la gent es diverteix. Vostè creu que jo tinc cara de 
maltractador? O la gent que hi ha aquí al darrera? Nosaltres morirem per això i vostès han 
vingut a enfrontar un poble que estava molt tranquil i fa 36 anys que es fan les vaquilles. Ara 
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s'ha pertorbat la bona sintonia que hi havia. Jo m'estimo aquest animal i no el maltractaré, es 
dóna de veure i menjar a les vaquilles, es fan unes quadres i amb el veterinari pendent de com 
està l'animal.  
El que feu vosaltres és voler matar aquest animal, i pel tema polític, no defugim de la història. 
Vostè, Sr. Rufí, diu que és veterinari, però no defensa aquest animal i també el vol matar, 
políticament la demagògia és molt alta, i aquí parlem de persones i d'estil de vida, i aquí vostès 
estan fent demagògia i fent enfrontar el municipi.  
Gràcies.  
 
Sr. alcalde: per tancar a priori, estem aquí davant d'aquesta moció i estem per un acte polític, 
respectem les seves ideologies, i respectem els seus votants. Però val a dir que les seves 
ideologies amb la presentació de la moció no és només així, sinó que és més ampli que el 
contingut de la moció, hi ha més debat. Després de sentir les opinions, segurament prosperarà i 
caldrà obrir debat en els altres àmbits i suprimir totes les festes amb animals que es fan al 
municipi.  
A banda d'això no, la pregunta és vaquetes si o no? Que hi ha darrera d'aquesta festivitat? 
D'aquí no es traurà l'aigua clara, sinó unes manifestacions quan darrera hi ha un caire social, 
tradicional i cultural. En el nostre municipi tenim 62 cultures, per sort, i mai hi ha hagut 
conflicte, tot i que hi ha hagut debat. Pretendre crear conflicte amb una moció, això ens obliga 
a entrar, com he dit, en un ampli debat.  
Una moció no és res més que una declaració d'intencions per tal que els regidors manifestin la 
seva voluntat, però no són vinculants i, per tant, s'obre aquest ventall a debatre.  
L'alcalde es refereix a la llei aprovada pel Parlament, i es va separar la tauromàquia de la resta 
de festivitats amb espectacles tradicionals amb bous (es llegeix específicament una part de la 
llei).  
Com a partit polític han començat de nord a sud, hi ha molts ajuntaments que fan festes 
tradicionals amb correbous, i aquí haurem de debatre totes les tradicions amb animals i 
respectar que tinguin el seu benestar.  
Aquesta moció és possible que prosperi i tenim, per tant, un ampli debat per endavant, per 
veure com haurem de portar a terme el que s'aprovi avui. Els recomano que abans de fer 
aquesta moció en altres indrets, donin un marge de temps ampli per debatre.  
 
Sra. Comas: només preguntar, ja que deia que la moció no és vinculant i parla d'obrir un debat, 
m'agradaria saber si vostè farà complir o no la moció si prospera.  
 
Sr. alcalde: la moció diu: “declarar Torroella de Montgrí vila lliure de correbous i expressar la 
voluntat per renúncia expressa en col·laborar (...)”. Com que aquesta moció no és vinculant, 
ens obligarà a obrir un debat en relació amb les altres festivitats on intervingui un animal. 
L'Ajuntament ja va aprovar la prohibició de circs amb animals. Ara aquesta moció no vinculant 
ens obliga a obrir un debat sobre la resta d'activitats.  
 
Sr. Sarquella: petita rèplica al Sr. Rufí: des de COET no ens fa por parlar de cap tema, i creiem 
que per democràcia cal deixar parlar el poble en temes importants. I vam demanar deixar el 
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tema sobre la taula, per debatre’l. Sembla que ara debatrem amb la resta d'activitats amb 
animals.  
 
Votació: la proposta s’aprova per majoria absoluta, d’acord amb el resultat següent: 
Vots a favor:  

- ERC-Junts (Sr. Josep M. Rufí, Sra. Sandra Bartomeus, Sr. Marc Calvet i Sr. Jordi 
Regincós).  

- CUP-PA (Sr. Robert Huertas i Sr. Carles Ventura). 
- L’EST (Sra. Sílvia Comas i Sra. Sandra Pibernat). 

Vots en contra:  
- CIU (Sr. Jordi Cordon, Sra. Núria Bosch, Sr. Francesc Puig i Sr. Joan Ramon Aladid). 

- UPM (Sr. Jordi Colomí).  

Abstencions:  
- UPM (Sr. Josep Martinoy i Sra. Roser Font). 

- COET (Sr. Gregori Sarquella i Sra. Gemma Farreró). 
 
 
6. APROVAR LA MOCIÓ INSTITUCIONAL DE L’AJUNTAMENT DE TORROELLA DE MONTGRÍ 
PRESENTADA PER TOTS ELS GRUPS MUNICIPALS EN SUPORT A LA CONCA DEL TER, A LA 
RECUPERACIÓ DEL CABAL ECOLÒGIC I LA REDUCCIÓ DEL TRANSVASAMENT. EXP. 
A120.1-11/16 (SECRETARIA) 
 
A petició del Sr. alcalde, el secretari llegeix la proposta de moció, la qual es transcriu 
íntegrament a continuació: 
 
«Aquests darrers mesos s’està ultimant la 2a planificació hidrològica, per al sexenni 2016-
2021, de les conques hidrogràfiques europees, fruit de les obligacions que estableix la Directiva 
Marc de l’Aigua (DMA) que afecta de ple l’estat ecològic del Delta de l’Ebre, espai d'alt valor 
estratègic en les migracions d'aus entre Europa i Àfrica, amb l’aprovació del Pla Hidrològic de la 
Demarcació Hidrogràfica de l’Ebre aprovat pel Govern espanyol, que té el rebuig de gran part de 
la societat catalana demostrat en la gran manifestació feta a Amposta el passat 7 de febrer. 
 
Des de terres gironines, en relació amb la nostra part del territori com a garants de la seva 
preservació i reivindicació, volem posar de manifest la necessitat com a país de protegir i 
defensar el patrimoni natural, i en especial del riu Ter, en relació amb el seu cabal, el seu estat 
ecològic i el seu reconeixement. 
 
Tal com s’explica a la “Moció relativa a l’adopció de diverses mesures per a la defensa del cabal 
del Ter” que va aprovar el Ple de la Diputació el febrer de 2008, el riu Ter, fruit de la regulació 
del seu cabal a través dels embassaments i del constant transvasament d’aigua cap a altres 
conques internes catalanes, es troba sovint en unes condicions ecològiques extremadament 
precàries al seu pas per les comarques gironines. 
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Els municipis de la conca del Ter han estat sempre solidaris amb gran part del territori català, 
especialment a les comarques barcelonines. Aquesta solidaritat ha servit, com s’ha fet públic 
des del Consorci del Ter en reiterades ocasions, per a contribuir al desenvolupament econòmic i 
social del nostre país. Tanmateix estem en un punt, en part a causa de períodes de sequera 
cada cop més freqüents, i en part pel sistemàtic transvasament d’aigua cap a altres conques 
catalanes, en què des de les comarques gironines exigim un replantejament d’aquesta situació, 
amb el benentès que això ha de suposar un avenç cap al desenvolupament sostenible del país. 
 
Durant els mesos de març a setembre de 2015, ha estat en exposició pública el Pla de Gestió 
del Districte de Conca Fluvial de Catalunya (PGDCFC) pel període 2016-2021. En aquest Pla de 
Gestió es proposa, entre d’altres aspectes, un nou règim de cabals de manteniment que són un 
40% inferiors a aquells fixats al Pla Sectorial de Cabals de Manteniment (PSCM) aprovat per 
Acord de govern de 4 de juliol de 2006 per d’aquesta manera poder augmentar la capacitat de 
transvasament i fer front a les obligacions de la privatització de l’empresa Aigües Ter-Llobregat 
transvasant així 166 hm3/any del riu Ter cap a la regió metropolitana de Barcelona. 
 
Aquesta reiterada sobreexplotació del riu Ter, que en els anys de no sequera suposa transvasar 
el 50% de la seva aigua a altres conques hidrològiques, provoca greus problemes al riu Ter, 
aigües avall del Pasteral, tal i com han posat de manifest les al·legacions presentades per 
diverses entitats al Pla, com el Consorci del Ter, la Junta Central d’Usuaris d’Aigües del Baix Ter 
o la Plataforma Aigua és Vida. 
 
Durant el passat període de sequera extrema (anys 2007-2008), es varen assolir nivells de 
transvasament superior als 90% del cabal del riu, i la queixa reiterada de les entitats i 
organitzacions a l’entorn del riu Ter varen provocar el compromís del conseller de Medi Ambient i 
president de l’Agència Catalana de l’Aigua a reduir paulatinament el cabal del riu Ter (Declaració 
de Celrà, 2008), fins assolir a l’any 2015 els 115 hm3 com a màxim. 
 
En el Pla es defineix el sistema Ter-Llobregat com una única conca. Malgrat que es defineix el 
sistema de gestió com a “Ter-Llobregat” s’han de tractar les conques separadament, de manera 
que no perdin entitat ni se’n puguin desdibuixar les dades per a cada conca, la conca del Ter i la 
conca del Llobregat, especialment quan es parla de recursos i d’abastament. Si no es defineixen 
com dues entitats separades, es dóna a entendre que hi ha una única conca: el “sistema Ter-
Llobregat”. 
 
En ple segle XXI i quan estem construint una nova República, hem de poder aconseguir evitar 
que sigui més beneficiosa per a l’estat ecològic del riu Ter una llei franquista, vigent encara, tot i 
que també incomplerta sistemàticament, que no pas el que es preveu en el Pla de gestió que 
es proposa des de l’ACA. Hem de tenir present que, des de fa molts anys, qui té la competència 
directa i la responsabilitat d’aquesta situació és la Generalitat de Catalunya. Malgrat això, s’han 
incomplert de forma reiterada i permanent aquests cabals mínims exigibles per al riu Ter. 
 
Per tot això, es proposa al Ple d’aquesta corporació l'adopció de l’acord següent: 
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1. Manifestar i denunciar, una vegada més, l’agressió sistemàtica que pateix el riu Ter en el 
transvasament de la seva aigua. 

 

2. Manifestar el nostre total suport a les al·legacions presentades pel Consorci del Ter, la Junta 
Central d’Usuaris d’Aigües del Baix Ter i la Plataforma Aigua és Vida de Girona al Pla de 
Gestió del Districte de Conca Fluvial de Catalunya, i sol·licitar a l’Agència Catalana de l’Aigua 
que les reculli totes en la redacció definitiva d’aquest Pla. 

 

3. Donar públicament suport al Consorci del Ter, a la Junta Central d’Usuaris d’Aigües del Baix 
Ter, a la Plataforma Aigua és Vida i a totes les entitats que treballen per la gestió sostenible i 
la protecció dels recursos hídrics del nostre país i oferir suport als actes que s'organitzin per 
difondre la seva tasca. 

 

4. Ratificar la necessitat de cabals ecològics suficients per a totes les masses d’aigua 
(superficials i subterrànies) de Catalunya que evitin el seu deteriorament i els permeti 
recuperar l'equilibri natural i el bon estat ecològic, per a preservar-ne el llegat per a les 
generacions futures. 

 

5. Ratificar i exigir del Govern de la Generalitat els compromisos establerts en la Declaració de 
Celrà de 2008. 

 

6. Ratificar que la Directiva Marc de l'Aigua (DMA) és la guia que ha regir la gestió de totes les 
masses d’aigua (tan superficials com subterrànies) a Catalunya i a Europa. L’aigua és un bé 
humà i com a tal, la seva planificació i gestió ha d’estar regida per l’interès públic. No pot 
estar en mans d'interessos privats i ser una eina d'especulació i mercadeig. 

 
7. Demanar a l’Agència Catalana de l’Aigua que totes les estacions d’aforament existents a la 

Conca del Ter funcionin correctament, es controli de forma permanent el cabal del riu al seu 
pas pel pont de Torroella de Montgrí i es garanteixi un accés constant, directe, continu i 
entenedor a les dades i informació sobre els cabals existents a cada moment. És en el darrer 
tram del Ter, que afecta directament Torroella i els pobles veïns, on es manifesta de forma 
més greu i traumàtica aquesta agressió sistemàtica al riu que fa perillar el seu ecosistema i 
que disminueix de forma alarmant els nivells freàtics de la plana agrícola. 

 

8. Sol·licitar al Govern de la Generalitat de Catalunya la creació d’una taula de treball a nivell 
català que inclogui tots els agents i territoris implicats, i que tingui la finalitat de buscar 
solucions definitives a la gestió de l’aigua al conjunt del país. 

 
9. Fer arribar aquests acords al Govern de la Generalitat de Catalunya, a l’Agència Catalana de 

l’Aigua, a la Plataforma en Defensa de l'Ebre, al Consorci del Ter, a la Junta Central d’Usuaris 
d’aigües del Baix Ter i a la Plataforma Aigua és Vida de Girona». 

 
Votació: la proposta queda aprovada per unanimitat.  
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7. APROVAR LA MOCIÓ INSTITUCIONAL DE L’AJUNTAMENT DE TORROELLA DE MONTGRÍ 
PRESENTADA PER TOTS ELS GRUPS MUNICIPALS EN SUPORT ALS AJUNTAMENTS 
INVESTIGATS PER L’AUDIÈNCIA NACIONAL I AL DRET A DECIDIR. EXP. A120.1-7/16 
(SECRETARIA)     
 

A petició del Sr. alcalde, el secretari llegeix el dictamen de la Comissió Informativa 
d’Administració i Serveis Generals de 28 d’abril de 2016, el qual es transcriu íntegrament a 
continuació: 
 
«A proposta del grup municipal CUP-PA es presenta aquesta moció que assumeixen tots els 
grups municipals de l’Ajuntament com a moció institucional. 
 
Moció solidària i pel dret a decidir 
 
MOCIÓ DE SUPORT ALS AJUNTAMENTS INVESTIGATS PER L'AUDIÈNCIA NACIONAL I AL DRET A 
DECIDIR 
 
El dret a l’autodeterminació dels pobles és un dret fonamental reconegut pel Dret Internacional 
en diversos tractats. Prenent com exemple el Pacte Internacional dels Drets Civils i Polítics de 
les Nacions Unides, ratificat pels estats francès i espanyol, que en l’article 1 proclama: «Tots els 
pobles tenen dret a l’autodeterminació. En virtut d’aquest dret determinen lliurement el seu 
estatus polític i procuren també pel seu desenvolupament, econòmic, social i cultural». Les 
diverses nacions de l'Estat doncs són dipositàries d'aquest dret ja que es troben constituïdes 
com a pobles i per tant com a subjecte indiscutible de dret. 
 
Per aquest motiu el poble de Catalunya s'ha manifestat de manera massiva els darrers anys i el 
Parlament de Catalunya ha expressat, en diverses ocasions, i de forma majoritària, el 
reconeixement del dret a l’autodeterminació dels pobles, així com la voluntat de donar suport a 
l’exercici del dret a decidir.  A més a més, el poble de Catalunya, mitjançant l'aprovació al seu 
Parlament de la resolució 5/X del 23 de gener del 2013, es va reconèixer a sí mateix com a 
subjecte de caràcter polític i jurídic sobirà. 
 
En aquest ordre de coses i recollint així la voluntat popular democràticament expressada, el 
passat 9 de novembre, el Parlament de Catalunya va aprovar la Resolució 1/XI sobre l’inici del 
procés polític a Catalunya com a conseqüència dels resultats electorals del 27 de setembre de 
2015. Per donar suport a aquesta Resolució, el món local de Catalunya (ajuntaments, consells 
comarcals i diputacions) ha anat aprovant una moció que, a hores d’ara, ja ha estat secundada 
per 280 institucions de representació local a través dels seus plens. Una manifestació política, 
una expressió plenament legítima. El món local és sobirà i ha de poder expressar-se amb 
llibertat. 
 
Arran d’aquests acords, l’Estat espanyol i determinats àmbits judicials, clarament polititzats, han 
iniciat una persecució indigna contra ajuntaments catalans  i els seus regidors i regidores. A 
més, l’Audiència Nacional ha obert una causa general, per investigar l’Associació de Municipis 
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per la Independència, l’Associació Catalana de Municipis i l’Assemblea Nacional Catalana. 
 
L’obstinació de la Fiscalia per judicialitzar el procés independentista intentant obrir vies per 
atemorir, a través de l’amenaça d’un procés judicial, els regidors i regidores dels nostres 
ajuntaments, s’ha vist emparada pel magistrat Ismael Moreno del Jutjat Central d’Instrucció 2 
de Madrid amb l’excusa de les resolucions aprovades en suport a la Resolució del 9N del 
Parlament de Catalunya. 
 
Així, tal i com hem vist en les darreres setmanes, mentre que altres magistrats, com De la 
Mata, han optat per considerar que de cap manera podia considerar-se com a constitutiu dels 
delictes de sedició o rebel·lió els actes de suport a la Resolució del Parlament per part dels 
regidors amb arguments tant contundents com que la mateixa Fiscalia no havia denunciat els 
parlamentaris promotors de la Resolució del 9N, el magistrat Ismael Moreno, -cèlebre pel cas 
dels «titiriteros»-, no només manté oberts tres procediments concrets contra els ajuntaments de 
Vic, Girona i Deltebre sobre les mocions de suport al 9N sinó que, a més, és el responsable 
d’una ordre genèrica als cossos i forces de seguretat de l’Estat per tal que es dirigeixin als 
ajuntaments del país que han aprovat mocions de suport per tal que li aportin tota mena 
d’informació. 
 
En relació amb els antecedents exposats, es proposa al Ple l’adopció dels següents ACORDS: 
 
1r. Mostrar el rebuig de l’Ajuntament de Torroella de Montgrí i l’Estartit als requeriments enviats 
per ordre de l'Audiència Nacional espanyola a gairebé tres-cents ajuntaments catalans per haver 
aprovat una moció de suport a la Declaració 1/XI del Parlament de Catalunya. 
 
2n. Donar ple suport a les persones que, a causa d'aquests requeriments, puguin ser 
encausades o citades a declarar per part de l'Audiència Nacional, recordant el dret fonamental a 
la lliure expressió. 
 
3r. Declarar, una vegada més, que el dret a l’autodeterminació és un exercici eminentment cívic 
i democràtic que ha de ser reclamat i defensat des de totes les institucions que emanen de la 
voluntat popular i, molt particularment, des dels ajuntaments entesos com  l’administració més 
propera a la ciutadania. 
 
4t. Així mateix, donar suport a les mobilitzacions que es convoquin per donar suport a les 
persones encausades i als ajuntaments requerits i cridar tots els veïns i veïnes de Torroella de 
Montgrí i l’Estartit a participar-hi. 
 
5è. Comunicar l’adopció d’aquests acords a les entitats municipalistes (AMI, ACM i FMC), al 
Parlament de Catalunya, al Govern de la Generalitat de Catalunya, al Govern de la Generalitat 
valenciana, al Govern de les Illes Balears, al Govern d’Aragó, i als governs de l’Estat espanyol i 
de l’Estat francès». 
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Intervencions: 
 
Sr. Ventura: ens plau que aquesta moció s'hagi adoptat de forma institucional, ja que ens dóna 
suport a nosaltres com ajuntament, que també vam aprovar la moció i també vam tenir el 
requeriment. I no volem deixar de dir que vam demanar en diverses ocasions ser informats del 
requeriment si arribava, i ens en vam assabentar un mes més tard. El requeriment va ser rebut 
el dia que es va celebrar el Ple del mes passat. Ens hauria agradat que aquesta informació 
hagués arribat abans. Tant en aquesta moció com en la següent, ens alegra no col·laborar en el 
circ mediàtic de l'Audiència Nacional i no enviar la informació que requereixen, que és d'abast 
públic.  
 
Sr. Rufí: dir que aquesta moció és institucional, i cal especificar al primer punt que és a 
proposta del grup CUP, cal transcriure això a la proposta.  
 
Votació: la proposta queda aprovada per majoria absoluta, d’acord amb el resultat següent: 
Vots a favor:  

- CIU (Sr. Jordi Cordon, Sra. Núria Bosch i Sr. Francesc Puig). 

- ERC-Junts (Sr. Josep M. Rufí, Sra. Sandra Bartomeus, Sr. Marc Calvet i Sr. Jordi 

Regincós).  

- UPM (Sr. Jordi Colomí, Sr. Josep Martinoy i Sra. Roser Font). 

- CUP-PA (Sr. Robert Huertas i Sr. Carles Ventura). 
- L’EST (Sra. Sílvia Comas i Sra. Sandra Pibernat). 
- COET (Sr. Gregori Sarquella i Sra. Gemma Farreró). 

Abstencions:  
- CIU (Sr. Joan Ramon Aladid). 

 
 
8. APROVAR LA MOCIÓ PRESENTADA PEL GRUP MUNICIPAL CUP-PA DENOMINADA “FEM 
UN PAS MÉS CAP A LA INDEPENDÈNCIA, SENSE POR”. EXP. A120.1-6/16 (SECRETARIA) 
 
A petició del Sr. alcalde, el secretari llegeix el dictamen de la Comissió Informativa 
d’Administració i Serveis Generals de 28 d’abril de 2016, el qual es transcriu íntegrament a 
continuació: 
 
«Moció instant a la desobediència 
 
MOCIÓ “FEM UN PAS MÉS CAP A LA INDEPENDÈNCIA, SENSE POR” 
 
El passat 9 de novembre, el Parlament de Catalunya va aprovar la Resolució 1/XI sobre l’inici del 
procés polític a Catalunya com a conseqüència dels resultats electorals del 27 de setembre de 
2015. Per donar suport a aquesta Resolució, el món local de Catalunya (ajuntaments, consells 
comarcals i diputacions) ha anat aprovant una moció que, a hores d’ara, ja ha estat secundada 
per 280 institucions de representació local a través dels seus plens. Una manifestació política, 
una expressió plenament legítima. El món local és sobirà i ha de poder expressar-se amb 
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llibertat. 
 
Arran d’aquests acords, l’Estat espanyol i determinats àmbits judicials, clarament polititzats, han 
iniciat una persecució indigna contra ajuntaments catalans i els seus regidors i regidores. A 
més, l’Audiència Nacional ha obert una causa general per investigar l’Associació de Municipis 
per la Independència, l’Associació Catalana de Municipis i l’Assemblea Nacional Catalana. 
 
L’obstinació de la Fiscalia per judicialitzar el procés independentista intentant obrir vies per 
atemorir, a través de l’amenaça d’un procés judicial, els regidors i regidores dels nostres 
ajuntaments s’ha vist emparada pel magistrat Ismael Moreno del Jutjat Central d’Instrucció 2 de 
Madrid amb l’excusa de les resolucions aprovades en suport a la Resolució del 9N del 
Parlament de Catalunya. 
 
Així, tal i com hem vist en les darreres setmanes, mentre que altres magistrats, com De la 
Mata, han optat per considerar que de cap manera podia considerar-se com a constitutiu dels 
delictes de sedició o rebel·lió els actes de suport a la Resolució del Parlament per part dels 
regidors amb arguments tant contundents com que la mateixa Fiscalia no havia denunciat els 
parlamentaris promotors de la Resolució del 9N, el magistrat Ismael Moreno, -cèlebre pel cas 
dels «titiriteros»-, no només manté oberts tres procediments concrets contra els ajuntaments de 
Vic, Girona i Deltebre sobre les mocions de suport al 9N, sinó que, a més, és el responsable 
d’una ordre genèrica als cossos i forces de seguretat de l’Estat per tal que es dirigeixin als 
ajuntaments del país que han aprovat mocions de suport per tal que li aportin tota mena 
d’informació. 
 
Cal, doncs, que el poble i les institucions catalanes deixem de supeditar-nos a les decisions de 
les institucions espanyoles, en particular a les decisions del Tribunal Constitucional, mancat ja 
de legitimitat democràtica. Cal exercir la desobediència: per fer una truita, caldrà trencar els 
ous. 
 
En consonància amb el que s'exposa al punt vuitè de la citada Declaració i davant de tot aquest 
escenari de persecució indigna, es proposa al Ple de l’Ajuntament l’adopció dels següents 
acords: 

 
Primer. Manifestar que el Ple d’aquest Ajuntament està sotmès, exclusivament, a la voluntat 
popular emanada de la ciutadania i que, per tant, si aquesta es troba en contradicció amb les 
ordres dictades per tribunals espanyols democràticament deslegitimitats, aquest Ple no 
col·laborarà amb aquestes en la persecució de persones escollides democràticament per exercir 
les seves obligacions i que, per tant, no respondrà als requeriments rebuts. 
 
Segon. Donar ple suport a les persones que, a causa d'aquests requeriments, puguin ser 
encausades o citades a declarar per part de l'Audiència Nacional. 
 
Tercer. Exigir doncs al cos dels Mossos d'Esquadra i a la Conselleria d'Interior que desatenguin 
les ordres de la mateixa Audiència, ja que aquestes tenen com a objectiu trobar les excuses per 
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poder imputar regidors i regidores, alcaldes i alcaldesses per haver dut a terme la seva funció de 
representació popular. 
 
Quart. Emplaçar a la resta d'Ajuntaments requerits a desatendre les peticions d’informació que 
estan arribant per part dels Mossos d’Esquadra i, al mateix temps, exigim al Conseller d’Interior, 
Sr. Jordi Jané, que ordeni als Mossos d’Esquadra que deixin de dirigir-se als ajuntaments i 
s’abstinguin d’obeir qualsevol altre requeriment que els arribi per part de l’Audiència Nacional en 
relació amb la criminalització de l’activitat democràtica dels nostres ajuntaments. 
 
Cinquè. Comunicar l’adopció d’aquests acords a les entitats municipalistes (AMI, ACM i FMC), al 
Parlament de Catalunya, al Govern de la Generalitat de Catalunya, al Govern de la Generalitat 
valenciana, al Govern de les Illes Balears, al Govern d’Aragó, i als governs de l’estat espanyol i 
francès». 
 
Intervencions: 
 
Sr. Ventura: seguim amb un tema similar, però la intenció de la moció és refermar la 
desobediència, davant el braç terrorista que suposa el Tribunal Constitucional tombant lleis del 
Parlament de Catalunya.  
 
Sr. Calvet: compartim bona part de la moció i del seu esperit. Creiem que no ens correspon 
demanar alguns dels punts de la moció i que la unitat de l'independentisme és important, i 
algun punt trenca aquesta unitat.  
Els passos que hem de fer els farem quan arribi el moment, i per això ens abstindrem en la 
moció donant la nostra predisposició a donar els passos quan el Parlament i institucions 
independentistes ens ho demanin.  
 
Sr. alcalde: les mocions són clares i ratifiquen la ferma voluntat de seguir amb la 
independència de Catalunya.  
No podem donar suport al punt 3 i 4 de la moció. Però parlar de desobediència creiem que no 
és la línia que cal seguir. Agraeixo les paraules del Sr. Ventura respecte del que ha fet 
l'Ajuntament, que no va ser desobediència, però que no es vol posar les coses fàcils.  
Vaig intentar modificar el redactat de la moció amb el Sr. Huertas, però no ha estat possible 
arribar a un acord.  
 
Sr. Colomí: quan hem de defensar els ajuntaments implicats, creiem que cal donar suport a la 
moció.  
A mi em sorprenen les posicions d'ERC i CIU, ja que algun dia s'haurà de desobeir si es vol 
aconseguir la independència. Per tant, donarem suport a la moció i cal recordar que essent 
regidors elegits democràticament. 
 
Sr. alcalde: per al·lusió, ja m'he explicat. CDC defensarà els interessos del nostre país, i la línia 
de la desobediència creiem que pot ser d'una altra manera, sense xoc de trens. Com a càrrec 
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electe jo he desobeït l'Estat espanyol i és probable que em multin per no tenir la bandera 
espanyola al balcó de l’ajuntament, per exemple.  
 
Sr. Calvet: tant ERC com JUNTS vam votar al 9N i vam participar en els preparatius, i ja ho 
somniàvem al 2009. Avui vostè vota a favor d'aquesta moció, i a la propera decisió important hi 
votarem i potser també li trobarem.  
 
Votació: la proposta queda aprovada, d’acord amb el resultat següent: 
Vots a favor: 

- UPM (Sr. Jordi Colomí, Sr. Josep Martinoy i Sra. Roser Font). 
- CUP-PA: (Sr. Robert Huertas i Sr. Carles Ventura). 

Abstencions: 
- CiU (Sr. Jordi Cordon, Sra. Núria Bosch, Sr. Francesc Puig i Sr. Joan Ramon Aladid). 
- ERC-Junts (Sr. Josep M. Rufí, Sra. Sandra Bartomeus, Sr. Marc Calvet i Sr. Jordi 

Regincós). 
- L’EST: (Sra. Sílvia Comas i Sra. Sandra Pibernat). 
- COET: (Sr. Gregori Sarquella i Sra. Gemma Farreró). 

 

 
9. APROVAR LA MOCIÓ PRESENTADA PELS PARTITS DE L’OPOSICIÓ (UPM, CUP, L’EST I 
COET) EN DEFENSA D’UN ESPAI PER A GOSSOS A LA PLATJA DE L’ESTARTIT. EXP. 
A120.1-10/16 (SECRETARIA) 
 
Com a conseqüència d’una esmena consensuada a la Junta de Portaveus d’avui, tots els 
regidors assistents, per unanimitat, acorden: 
 
Únic. Que es busqui una solució alternativa consensuada entre l’Ajuntament de Torroella de 
Montgrí, l’EMD de l’Estartit i el Parc Natural del Montgrí, les Illes Medes i el Baix Ter per ubicar 
un espai per a gossos, amb la major celeritat possible, i, en tot cas, abans d’aquesta 
temporada. 
 
Intervencions: 
 
Sr. Puig: recordar que jo, en tot moment, he ofert aquest acord i ho vaig dir en el passat Ple, i 
que el millor és buscar una ubicació consensuada.  
 
Sra. Comas: és cert que l'informe diu això, però es va rebre després del Ple, i per això es va fer 
la moció.  
 
Votació: la proposta queda aprovada per unanimitat. 
 
 
 



 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Ple 6/2016, de 5 de maig 
 
 

127 

 

10. DONAR COMPTE DE L’EXECUCIÓ PRESSUPOSTÀRIA DE L’AJUNTAMENT DEL PERÍODE 
GENER-ABRIL DE 2016. EXP. G106.1-1/16 (SERVEIS ECONÒMICS) 
 
L’interventor accidental dóna compte de l’execució pressupostària de l’Ajuntament del període 
comprès entre el dia 1 de gener de 2016 i el 20 de d’abril de 2016: 
 
Pressupost Despeses: 

 

Pressupost Ingressos: 
 

Capítol 
 

Descripció Crèdit 

Inicial 

Mod. De 

crèdit 

Crèdit 

Final 

Drets 

Reconeguts 

% 

execució 

 
1 IMPOSTOS DIRECTES 7.153.700,00 0,00 7.153.700,00 6.813.864,61 95,25% 

2 IMPOSTOS INDIRECTES 180.000,00 0,00 180.000,00 132.225,12 73,46% 

3 TAXES, PREUS PÚBLICS 4.617.632,38 0,00 4.617.632,38 3.225.733,43 69,86% 

4 TRANSF. CORRENTS 3.290.954,36 0,00 3.290.954,36 873.207,91 26,53% 

5 
INGRESSOS 

PATRIMONIALS 

273.020,00 0,00 273.020,00 249.765,23 91,48% 

7 TRANSF. DE CAPITAL 863.565,78 130.000,00 993.565,78 566.934,14 57,06% 

8 ACTIUS FINANCERS 0,00 2.073.440,56 2.073.440,56 0,00 0,00% 

9 PASSIUS FINANCERS 1.200.000,00 0,00 1.200.000,00 0,00 0,00% 

 
 TOTAL 17.578.872,52 2.203.440,56 19.782.313,08 11.861.730,44 59,96% 

 
El Ple se’n dóna per assabentat. 
 
 
 
 
 

  

Capítols 
 

Descripció 

 

Crèdit 

Inicial 

Mod. De 

Crèdit 

Crèdit 

Final 

Obligacions 

Reconegudes 

% 

execució 
 

1 DESPESES DE PERSONAL 5.974.000,00 100.960,79 6.074.960,79 1.403.014,31 23,10% 

2 
DESPESES EN BÉNS 

CORRENTS I SERVEIS 
6.424.468,57 204.991,12 6.629.459,69 1.511.039,76 22,79% 

3 DESPESES FINANCERES 166.250,00 0,00 166.250,00 29.543,83 17,77% 

4 
TRANSFERÈNCIES 

CORRENTS 
1.326.263,96 75.806,63 1.402.070,59 622.547,91 44,40% 

5 
FONS DE 

CONTINGÈNCIES 
105.000,00 2.000,00 107.000,00 6.981,31 6,52% 

6 INVERSIONS REALS 1.894.970,00 1.817.807,02 3.712.777,02 218.823,71 5,89% 

7 
TRANSFERENCIES DE 

CAPITAL 
228.279,80 0,00 228.279,80 21.209,85 9,29% 

9 PASSIUS FINANCERS 1.459.640,19 1.875,00 1.461.515,19 330.148,35 22,59% 

  TOTAL 17.578.872,52 2.203.440,56 19.782.313,08 4.143.309,03 20,94% 
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11. DONAR COMPTE DEL NOMENAMENT DE PERSONAL PER MÀXIMA URGÈNCIA. EXP. 
D103.4-1/16 (SECRETARIA) 
 
D’acord amb el que disposen l’article 291.3 del Decret legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual 
s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim local de Catalunya, i l’article 94.3 del 
Decret 214/1990, de 30 de juliol, pel qual s’aprova el Reglament del personal al servei de les 
entitats locals, el secretari dóna compte al Ple de la següent contractació de personal per raó 
de màxima urgència: 
 

- Sra. Marta Valentí Canal, per cobrir una plaça d’arquitecta tècnica en règim funcionari 
interí, des del 10 de març de 2016 fins el 9 de juny de 2016 com a màxim, el titular de 
la qual es troba en situació de baixa mèdica. 

 
El Ple es dóna per assabentat de la contractació esmentada. 
 
 
12. DONAR COMPTE DE LA SENTÈNCIA DICTADA PEL JUTJAT CONTENCIÓS 
ADMINISTRATIU NÚM. 1 DE GIRONA EN EL MARC DEL RECURS CONTENCIÓS 
ADMINISTRATIU NÚM. 422/2015, INTERPOSAT PER MOHAMED AMYAY. EXP. E106.1-3/16 
(SECRETARIA) 
 
El secretari dóna compte de la Sentència núm. 64/2016, de 18 de març, dictada pel Jutjat 
Contenciós Administratiu 1 de Girona en el marc del recurs contenciós administratiu núm. 
422/2015 interposat pel Sr. Mohamed Amyay.  
 
Explica que aquest va interposar el recurs contra la desestimació per silenci administratiu de la 
seva reclamació de 325,57 € pels danys ocasionats al seu vehicle a conseqüència dels treballs 
de jardineria que estava realitzant un operari de la brigada municipal. El 14 de març de 2016, 
l’Ajuntament va dictar resolució expressa que estimava parcialment la reclamació del Sr. Amyay, 
però només reconeixia la quantitat de 125,71 € a abonar, prèvia presentació de la factura 
corresponent. El recurrent va ampliar el seu recurs contenciós a aquesta última resolució 
municipal, demanant l’abonament de la totalitat de l’import reclamat de 325,57 €. 
 
La sentència estima parcialment el recurs contenciós administratiu formulat pel Sr. Amyay: 
confirma la resolució de l’Ajuntament del 14 de març de 2016, la qual reconeix que l’import a 
abonar-li és de 125,71 €, i desestima la reclamació efectuada per 325,57 €. També determina 
que el pagament de la indemnització no anirà supeditat a la presentació prèvia de la factura 
acreditativa de la reparació dels danys ocasionats al vehicle del reclamant. 
 
La sentència de referència no fa expressa condemna en costes i no s’hi pot presentar recurs 
d’apel·lació en contra. 
 
El Ple se’n dóna per assabentat. 
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13. DONAR COMPTE DE LA INTERLOCUTÒRIA DICTADA PEL JUTJAT CONTENCIÓS 
ADMINISTRATIU NÚM. 1 DE GIRONA EN EL MARC DEL RECURS CONTENCIÓS 
ADMINISTRATIU NÚM. 288/2015, INTERPOSAT PER NOELIA CENIZO TURRÓ I MAPFRE 
SEGUROS GENERALES, COMPAÑÍA DE SEGUROS Y REASEGUROS SA. EXP. E106.1-15/15 
(SECRETARIA) 
 
El secretari dóna compte de la Interlocutòria núm. 27/2016, de 3 de març, dictada pel Jutjat 
Contenciós Administratiu 1 de Girona en el marc del recurs contenciós administratiu núm. 
288/2015 interposat per la Sra. Noelia Cenizo Turró i Mapfre Seguros Generales, Compañía de 
Seguros y Reaseguros SA contra la desestimació per silenci administratiu de la reclamació de 
responsabilitat patrimonial formulada per la recurrent pels danys i perjudicis soferts per la Cia 
Mapfre i la Sra. Noelia Cenizo Turró, arran dels desperfectes soferts pel vehicle de la Sra. Cenizo 
a conseqüència dels treballs de jardineria d’un operari de la brigada municipal. 
 
La interlocutòria declara acabat aquest procediment contenciós administratiu per carència 
sobrevinguda d’objecte en haver estat satisfetes extraprocessalment les pretensions de la part 
recurrent, sense fer expressa condemna en costes. 
 
El Ple se’n dóna per assabentat. 
 
 
14. DONAR COMPTE DEL PROGRAMA DE TEATRE, MÚSICA I ARTS ESCÈNIQUES PER A 
CENTRES D’ENSENYAMENT, CURS 2015-2016. EXP. P112.1-19/16 (ESPAI TER) 
 
El secretari dóna compte del programa de Teatre, Música i Arts Escèniques per a centres 
d’ensenyament i per al curs 2015-2016, que es porta a terme a l’auditori-teatre Espai Ter. 
 
Sra. Bosch explica el contingut del programa.  
 
El Ple se’n dóna per assabentat. 
 
 
15. ASSUMPTES URGENTS 
 
No n’hi ha. 
 
 
C) PART DE CONTROL 

 
16. DONAR COMPTE DELS DECRETS DE L’ALCALDIA I DE LES REGIDORIES DELEGADES 
DEL NÚM. 588 AL NÚM. 852, CORRESPONENTS AL PERÍODE COMPRÈS ENTRE EL 16 DE 
MARÇ DE 2016 I EL 15 D’ABRIL DE 2016 
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De conformitat amb el que estableix l’article 42 del Reial decret 2568/1986, de 28 de 
novembre, pel qual s’aprova el Reglament d’organització, funcionament i règim jurídic de les 
entitats locals (ROF), el Sr. alcalde exposa als membres del Ple que han tingut a la seva 
disposició les resolucions que ha adoptat i les resolucions dictades per les regidories delegades 
del núm. 588 al núm. 852, corresponents al període comprès entre el 16 de març de 2016 i el 
15 d’abril de 2016, per tal que els regidors coneguin el desenvolupament de l’administració 
municipal als efectes del control i fiscalització dels òrgans de govern previstos en l’article 
22.2.a) de la Llei estatal 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases del règim local (LRBRL). 
 
En relació amb aquestes tasques de control i fiscalització del govern municipal, es deixa 
constància que els portaveus dels diversos grups del consistori que no formen part del govern 
municipal han anat rebent les actes de les Juntes de Govern Local, motiu pel qual no es 
relacionen els acords adoptats en aquesta part de control del Plenari. 
 
 
17. PRECS I PREGUNTES 
 
No se’n formulen.  
 
 
I no havent-hi cap altre assumpte a tractar, el senyor alcalde aixeca la sessió, a les 22,40 h i 
per a constància d’allò que s’hi ha tractat i dels acords presos, estenc aquesta acta que signa el 
senyor alcalde i la certifico amb la meva signatura. 
 
Jordi Cordon i Pulido    En dono fe – Pere Serrano i Martín 
 
 
 
 
 
 


